

**Abstract:** This article explores how the Asopos-river in Southern Boiotia constituted a conduit of people, ideas and goods before evolving into a sacred landscape that brought together the numerous communities along its banks. The river provided a natural anchor in the landscape. Through it people would travel in the direction of Euboia, Corinth and Eleusis, or north-eastern Attica. The first part of the article collects testimonies on the Asopos-corridor as a corridor of people, goods and ideas, reflected in stories of travel and common genealogy related to Asopos and other mythological figures. In the second part, the article delves in the evolution of the sacred landscape across the corridor. Founded upon the initial sensory input at sites, these places became loci of interaction through monumentalisation and ritualisation that brought together people from all across the corridor. Within the context of an increased awareness of Boiotian belonging, some of these sanctuaries lost their supra-local importance. Others evolved into places to confirm Boiotian cohesion in the contested borderlands. The conduit gradually evolved into a key facet of Boiotian togetherness from the late fifth century onward. This mirrored processes underway in the stretch of land between Thebes and Orchomenos in the sixth century.

**Résumé :** Cet article explore la manière dont la rivière Asopos, au sud de la Béotie, a servi de voie de passage pour les personnes, les idées et les marchandises, avant de devenir un paysage sacré qui rassemblait les nombreuses communautés vivant sur ses rives. La rivière constituait un point d'ancrage naturel dans le paysage. Il permettait de se rendre en Eubée, à Corinthe et à Éleusis, ou dans le nord-est de l'Attique. La première partie de l'article rassemble des témoignages sur l'Asopos en tant que couloir pour les personnes, les marchandises et les idées, ce que reflètent les récits de voyage et la généalogie commune liée à Asopos et à d'autres figures mythologiques. Dans la deuxième partie, l'article se penche sur l'évolution du paysage sacré à travers ce couloir. Fondés sur l'apport sensoriel initial des sites, ces lieux sont devenus des espaces d'interaction par la monumentalisation et la ritualisation qui ont rassemblé des personnes sur toute la longueur de ce couloir. Dans le contexte d'une prise de conscience accrue de l'appartenance béotienne, certains de ces sanctuaires ont perdu leur importance supra-locale. D'autres sont devenus des lieux de confirmation de la cohésion béotienne dans les zones frontalières contestées. Le couloir s'est progressivement transformé en un élément-clé de l'unité des Béotiens à partir de la fin du v<sup>e</sup> siècle. Cette évolution reflète les processus en cours dans la région située entre Thèbes et Orchomène au vi<sup>e</sup> siècle.